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Til stede 

Anne Binderkrantz (AB), Rasmus Brun Pedersen (RBP), Lars Thorup Larsen (LTL),  

Johanne Valbjørn Gydesen (JVG), Jannik Fenger (JF), Flemming Saugmann Brun 

(FSB), Hanna-Louise Schou Nielsen (HLSN) 

 

Afbud 

Carsten Jensen (CJ) 

 

Endvidere deltog 

Ida Ravn Eriksen (referent), Rikke Haglund Nielsen, Christine Dyrup (punkt 2), Susanne 

Vang 
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7. Eksamensformer på bacheloruddannelserne 

8. Fagfordeling på kandidatseminarer 

9. Ny procedure for opfølgning på undervisningsevaluering 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Dispensationer og godkendelser 

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 3. Meddelelser 

AB orienterede om nedenstående punkter: 

 

3.1. Essex Summer School 

Der er for sommeren 2019 vedtaget en midlertidig praksis for godkendelse af fag på Essex 

Summer School. De studerende kan få 10 ECTS overført for de forhåndsgodkendte fag, 

hvilket er besluttet efter aftale med prodekanen. 

 

3.2. Tilmelding til kandidatfag 

Tilmeldingen til kandidatfag i foråret 2019 er netop overstået. Der var mange tilmeldinger 

til det nye sommerfag i Bruxelles, og nogle studerende har ikke fået en plads. Der oprettes 

en venteliste til faget. Praktikfaget har fået ca. 10 tilmeldinger. Trods det lave antal vil fa-

get blive afviklet, og der er håb om at kunne tiltrække flere studerende inden undervis-

ningsstart. Enkelte almindelige seminarer har fået under 15 tilmeldinger, og AB skal tale 

med de fagansvarlige om dette.  

 

3.3. Bachelortilvalg på samfundsfag 

Studerende på bacheloruddannelsen i samfundsfag har mulighed for at vælge bachelortil-

valg inden for fag, der ikke har et efterfølgende kandidattilvalg, som f.eks. sociologi. Disse 

studerende kan derfor ikke fortsætte på kandidaten i samfundsfag eller blive optaget på 

statskundskab, og står således uden mulighed for en naturlig overbygning på deres ud-

dannelse. AB vil forsøge at afklare problemer med ARTS, og de studerende, der snart skal 

vælge tilvalg, skal informeres om dette forhold via studievejledningen. 

 

 

Ad 4. Godkendelse af referat fra møde 8/18 

Referatet fra møde 8/18 afholdt den 3. oktober 2018 blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 5. Eksamensomfang i Political Data Science 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået fremsendt kursusbeskrivelsen for kandi-

datseminaret Political Data Science samt en indstilling til ændring af eksamensomfanget 

fra fagansvarlig.  

 

AB oplyste, at der for seminarer er fastsat et omfang på maksimalt 6.000 ord inklusiv bi-
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lag og fodnoter. Der arbejdes i seminaret dog med store mængder kode, hvilket er nød-

vendigt som bilag til eksamensopgaven. Fagansvarlig ønsker derfor dette bilag udtaget fra 

eksamensopgavens samlede omfang.  

 

Studienævnet godkendte ændringerne til eksamensomfanget uden indvendinger, og AB 

meddeler fagansvarlig dette.  

 

 

Ad 6. Kvalitetssikring af bacheloreksamensplan for vinteren 18/19 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt eksamensplanen for alle bachelor-

fag ved vintereksamen 2018/2019. 

 

AB orienterede om, at Aarhus BSS Studieplan for første gang i år har stået for den ende-

lige planlægning af eksamen efter input fra instituttet. Eksamensplanen blev offentliggjort 

medio oktober, hvorfor studienævnet ikke på nuværende tidspunkt har mulighed for at 

komme med rettelser. Der er dog stadig anledning til at drøfte dokumentet med henblik 

på kvalitetssikring af fremtidige planer. 

 

Der er på BSS fastsat en fælles bedømmelsesfrist den 5. februar 2019, hvorfor mange ek-

samener er placeret tidligt i forløbet. Dekanatet har dog givet dispensation til at forlænge 

bedømmelsesfristen for Metode I til den 8. februar, således at der er tilstrækkelig tid til 

rettelse af eksamensopgaverne. Dispensationen er kun gældende for den kommende eksa-

menstermin.  

 

Der blev fra studenterside udtrykt tilfredshed med eksamensplanen, dog med bemærk-

ning om, at eksamen i Videnskabsteori ligger meget tidligt. AB svarende, at dette er nød-

vendigt, da der skal være tid til opgavevejledning i Pol-intro.  

 

Der var ikke yderligere kommentarer til eksamensplanen.  

 

 

Ad 7. Eksamensformer på bacheloruddannelserne 

Med udgangspunkt i ovenstående behandling af eksamensplanen, ønskede AB yderligere 

en indledende generel drøftelse af eksamensformerne på bacheloruddannelserne. En 

oversigt over de udbudte eksamener var fremsendt som bilag til punktet.  

 

AB indledte drøftelsen med information om, at eksamensperioderne er meget pressede, 

og at det kan være vanskeligt at finde tid til de mange 7-dages hjemmeopgaver. Dette gør 

sig særligt gældende i vinterens reeksamensperiode, der kun løber over 13 dage, hvorfor 

der ikke kan planlægges to 7-dages hjemmeopgaver i perioden. Studienævnet kan derfor 

med fordel begynde at se på, om der inden for uddannelsernes rammer og faglige mål, 

kan justeres på de eksisterende eksamensformer.  
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Studienævnsmedlemmerne drøftede en række udfordringer med den eksisterende eksa-

mensplan, og der blev præsenteret både overordnede og konkrete forslag til mulige æn-

dringer af eksamen i bachelorfagene. Blandt de drøftede emner var: 

 

Eksamener på første år: 

- Der er stort pres på eksamensplanen på første semester, da der skal være tid til 

vejledning i Pol-intro samt afsættes tre uger til bedømmelse af eksamensopga-

verne. Hvis bedømmelsesfristen den 5. februar skal overholdes, betyder dette, at 

de studerende skal i gang med 7-dages eksamen i Metode I dagen efter aflevering 

af den frie opgave i Pol-intro 

- De studerende ønsker mulighed for tid mellem de enkelte eksamener, hvorfor det 

foreslås at forkorte længden af eksamen i Metode I. Alternativt skal der indføres 

en mundtlig eksamen eller laves om på rækkefølgen af prøverne. 

- RBP argumenterede for, at det er vigtigt at beholde alle dele af eksamen i Metode 

I, da det har stor faglig betydning for resten af studiet. 

 

Mundtlige prøver: 

- De studerende foreslog, at for eksempel eksamen i Politisk teori ændres fra en 

skriftlig stedprøve til en mundtlig prøve. Eksamen i Offentlig politik bør ikke rø-

res, da den fungerer som forberedelse forud for bacheloropgaven. 

- AB oplyste, at instituttet er åben for at tilføje flere mundtlige prøver ud over Po-

licy-evaluering og valgfaget på 5. semester, såfremt dette giver fagligt mening. 

Dog skal det gøres klart for de studerende, at eksaminator i faget ikke nødvendig-

vis vil være underviser fra det pågældende semester grundet personalebegræns-

ninger. 

- Institutsekretærerne understregede, at mundtlige prøver for en hel årgang bache-

lorstuderende ikke nødvendigvis vil være tidsbesparende, da eksamen vil skulle 

afvikles over mange dage. Dertil skal der findes et stort antal eksaminatorer og 

(interne) censorer. 

 

Generelle drøftelser om eksamen: 

- JVG foreslog, at der indhentes input fra CUL om eksamensformers betydning for 

læring, således at dette også kan tages med i studienævnets drøftelser. AB supple-

rede, at der skal ses på, hvor det vil give fagligt mening med mundtlig prøve.  

- Der blev rejst spørgsmål om reeksamensformen altid skal følge den ordinære ek-

samen?  

- RBP understregede, at instituttet fortsat skal værne om kvaliteten i det skriftlige 

arbejde, som kendetegner uddannelsen. Dette gøres bedst gennem længere hjem-

meopgaver eller alternativt længerevarende skriftlige stedprøver.  

- De studerende oplyste, at der oftest bruges mere forberedelsestid til skriftlige 

stedprøver end hjemmeopgaver, og at dette også skal tænkes ind i planlægningen. 

- Kortere eksamener kan hjælpe med at øge forskelligheden i eksamensbesvarel-

serne, og studienævnet drøftede fordele og ulemper ved enslydende opgaver. 

- Ændringerne vil tidligst kunne træde i kraft fra efteråret 2019. 
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AB foreslog afslutningsvist, at der nedsættes en arbejdsgruppe, der skal gå videre med 

emnet og gerne komme med konkrete ændringsforslag. CJ og LTL deltager fra VIP-siden, 

og der skal ligeledes udvælges to studenterrepræsentanter. Punktet vil komme på dagsor-

denen igen til studienævnsmødet i december 2018. 

 

 

Ad 8. Fagfordeling på kandidatseminarer 

AB oplyste, at pladserne på kandidatseminarer pt. fordeles efter anciennitet, og at de stu-

derende skal prioritere op til 15 fag. Denne procedure er bestemt i studienævnet for 

mange år siden, hvor de studerende i langt højere grad fulgte individuelle studieforløb, og 

hvor der var stor forskel i antal optjente ECTS.  

 

I dag følger de studerende tilnærmelsesvis det samme forløb, og da specialet skal skrives 

på 4. semester, vil der kun være ét forårssemester med valgfag. De studerende vil på dette 

tidspunkt have samme anciennitet.  

 

Der er således flere forhold, der giver anledning til at gennemgå proceduren for fordelin-

gen af seminarpladser. Tina Aronro, der står for håndteringen i BSS Studier, vil beskrive 

proceduren og mulige alternative løsninger på næstkommende møde i december 2018. 

 

AB tilføjede afslutningsvist, at pladserne på bachelorseminarer fordeles efter lodtrækning 

dog med hensyn til de studerendes prioriteter.  

 

 

Ad 9. Ny procedure for opfølgning på undervisningsevaluering 

Fakultetsledelsen besluttede i foråret 2018 at lade det være op til de enkelte institutledel-

ser selv at fastsætte en lokal opfølgningsprocedure på undervisningsevalueringen. Som 

bilag til punktet var fremsendt en sagsfremstilling og et notat fra dekanatet.  

 

AB og institutlederen har udarbejdet et forslag til en ny procedure for undervisningseva-

luering, og denne var ligeledes fremsendt til drøftelse blandt studienævnets medlemmer.   

 

RBP oplyste, at der findes flere trin i forbindelse med undervisningsevalueringen, der ikke 

er nævnt i dokumentet, så som opfølgningsmøder med instruktorer om holdundervisning. 

AB efterspurgte en komplet liste, og bekræftede at alle procedurer skal tilføjes. Hun vil 

sørge for at opdatere dokumentet, før en endelig udgave sendes til dekanatet. 

 

AB oplyste videre, at der evalueres efter de nye skemaer dette efterår. Det er vigtigt, at de 

studerende ikke kommenterer på den enkelte underviser i det generelle kommentarfeltet 

af hensyn til persondataforordningen. Der oplyses om dette i vejledningen til evaluerings-

skemaet.  
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JVG udtrykte tilfredshed med, at der udføres mundtlige midtvejsevalueringer, og studie-

nævnet tilsluttede sig afslutningsvist den nye procedure for undervisningsevaluering un-

der forudsætning af, at den opdateres med RBP’s kommentarer. 

 

 

Ad 10. Kvote 2-kriterier 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået fremsendt de opdaterede kvote 2-kriterier, 

der blev vedtaget ved skriftlig høring i oktober 2018.  

 

AB orienterede om, at studievejledningen ønsker mulighed for at offentliggøre disse krite-

rier på studieguiden, og HLSN bakkede op om forslaget. AB vil undersøge med AU Optag, 

om det kan lade sig gøre at lave en vejledning, der præsenterer retningslinjerne uden dog 

at give ansøgerne nogen garantier. Hun supplerede, at det også er meddelt Optag og deka-

natet, at ansøgerne bør oplyses om, hvorledes fagsnittet forbedres gennem kvote 2-krite-

rierne.  

 

De særlige kvalifikationer ikke må ’optræde sædvanligt’, og RBP spurgte hvorledes dette 

defineres. AB svarede, at der ikke er en fast definition. Dette er dog et fælles AU-anlig-

gende, og studienævnet har ikke selv mulighed for at ændre denne definition.  

 

 

Ad 11. Udspil fra Det Nationale Stresspanel 

Regeringen har nedstat et nationalt stresspanel, der i løbet af efteråret og vinteren 2018 

skal engagere befolkningen samt pege på 12 relevante handlingstiltag. I denne forbindelse 

efterspørges konkrete forslag til handlinger, og studienævnet havde som bilag fået frem-

sendt kommissorium samt invitation fra Det Nationale Stresspanel til orientering.  

 

AB oplyste, at der på instituttet løbende arbejdes med lokale tiltag, der sigter mod at re-

ducere stress blandt de studerende. Studienævnet drøftede efterfølgende kort invitatio-

nen, og der var blandt de studerende enighed om, at reducering af stress på studiet kræ-

ver en kulturændring, der er vanskelig at koge ned til enkelte konkrete anbefalinger. 

 

Der er frist for indsendelse af konkrete handlingsforslag til dekanatet den 9. november 

2018, hvorefter der vil blive sendt et samlet svar fra Aarhus Universitet til Det Nationale 

Stresspanel.  

 

 

Ad 12. Eventuelt 

Institutsekretær Susanne Vang oplyste, at opslag til russekretærer skal i Statsrådet og ef-

terfølgende vil blive offentliggjort i blandt andet Kandestøberen i december. De stude-

rende bekræftede, at der vil blive afholdt møde i Statsrådet medio november. 
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RBP spurgte om antallet af ansøgere til instruktorstillinger er faldet siden indførslen af 

Fremdriftsreformen. AB oplyste, at der kun har været et mindre, ubetydeligt fald i ansø-

gere. 

 

 

 

Mødet sluttede kl. 10.45 

 

 

Anne Binderkrantz 

Studieleder 

   /Ida Ravn Eriksen 

   Studienævnssupporter 


